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ФИЗИКА ЭЛЕМЕНТАРНЫХ ЧАСТИЦ И АТОМНОГО ЯДРА. ТЕОРИЯ

PHOTONS AS PROBES OF DECONFINEMENT
IN QUARK–GLUON PLASMA

S.N.Nedelko 1, A. V.Nikolskii 2

Joint Institute for Nuclear Research, Dubna

The specific mechanism of photon production by conversion from gluons gg → γ in the
framework of the mean-field approach to the QCD vacuum is discussed. In the confinement phase,
the conversion probability of gluons into a photon vanishes due to the random orientation of the
statistical ensemble of confining vacuum fields. In contrast, the conditions of the Furry theorem
are violated in the deconfinement phase; as a consequence, the conversion probability of gluons
is nonzero, and photon distribution has a strong angular anisotropy. Thus, the photon production
in the investigated process can act as one of the important probes of transition in quark–gluon
plasma to the deconfinement phase.

Рассматривается механизм рождения фотонов в результате конверсии глюонов gg → γ
в рамках среднеполевого подхода к вакууму КХД. В фазе конфайнмента исследуемый про-
цесс не приводит к рождению фотонов ввиду случайной ориентации статистического ансамбля
конфайнмирующих вакуумных глюонных полей. Напротив, в фазе деконфайнмента, для ко-
торой характерно хромомагнитное поле с выделенным направлением, условия теоремы Фарри
не выполняются и конверсия глюонов отлична от нуля. Следовательно, рассматриваемый про-
цесс может выступать сигналом перехода между фазами конфайнмент–деконфайнмент в кварк-
глюонной плазме. Для сгенерированных фотонов характерна сильная угловая анизотропия.
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